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Informace občanům

Slovo starosty
	
Začíná	 léto.	 Čas	 dovolených	 a	 prázdnin.	 Děti	 se	 již	 nemohou	 dočkat	

posledního	 zvonění	 a	 těší	 se	 na	 prázdninové	 zážitky.	 Vždyť	 září	 je	 tak	
daleko.

U	nás	dospělých	je	to	trošku	jinak.	Léto	neznamená	zaručený	odpočinek,	
pouze	se	snažíme	urvat	pár	dní	dovolené.	Někdo	volí	pro	odpočinek	vlast	
českou	 a	 moravskou,	 někdo	 prahne	 po	 exotice.	 Sám	 ale	 dobře	 vím,	 že	
hezky	je	všude,	kde	žijí	dobří	lidé	a	pak	také	tam,	kde	mi	je	příjemně.	A	to	
může	být	jak	u	Jadranu	tak	třeba	na	Machovsku.	Přeji	všem	hezké	zážitky	
a	pohodové	léto.

Na	úřadě	zas	tak	moc	vypnout	nemůžeme.	Čeká	nás	dost	práce.	Jak	jsem	
se	 zmínil	 v	 minulém	 čísle,	 	 zahajujeme	 výstavbu	 víceúčelového	 hřiště	 za	
školou.	Sportovní	areál	nás	přijde	na	cca	8	mil.	Kč.	Bez	dotace	ze	státního	
rozpočtu	bychom	si	to	dovolit	nemohli.

Další	příjemnou	zprávou	je,	že	s	největší	pravděpodobností	dosáhneme	na	
dotaci	z	tzv.	Norských	fondů.	S	přispěním	této	dotace	a	samozřejmě	s	naším	
rozpočtem	 se	 pustíme	 do	 stavebních	 úprav	 suterénu	 naší	 ZŠ.	 Vzniknou	
zde	 nové	 šatny	 pro	 žáky	 školy	 i	 sociální	 zázemí	 pro	 víceúčelové	 hřiště.		
O	podrobnostech	v	dalších	číslech.

Zahájení	 prací	 na	 víceúčelovém	 hřišti	 je	 plánováno	 na	 červen,	
stavební	práce	v	suterénu	školy	na	červenec.	Musíme	stihnout	co	nejvíce		
o	prázdninách.

Koncem	června	se	zřejmě	dozvíme,	zda	uspějeme	s	dotací	na	rekonstrukci	
Obecního	domu.	Jestli	ano,	zahajujeme	v	říjnu.	Jak	vidíte,	je	toho	pro	letošek	
dost.	A	to	nezapomínáme	na	drobné	věci	–	opravy	cest,	přípravy	projektů	
na	další	období	apod.

Mám	 velkou	 radost	 z	 letošních	 Poříčských	 toulek.	 Pěkné	 počasí,	
vynikající	účast,	spokojenost	turistů.	Odměnou	pro	nás	všechny	pořadatele	
jsou	slova	chvály	a	příslib,	že	za	rok	přijdou	znovu.

Přeji	ještě	jednou	všem	krásné	léto.
Josef	Král

Zveme	Vás	na
ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA,

které	se	koná	v	pondělí	dne	23.	června	2008
od	17.30	hodin	v	sále	hasičské	zbrojnice.

Zprávy ze zatupitelstva

Usnesení ze zasedání zastupitelstva městyse Velké Poříčí 
dne 21. 4. 2008

Zastupitelstvo	schvaluje:

2/08/	1	 Program	jednání	zastupitelstva	a	ověřovatele	zápisu

2/08/	2	 Rozdělení	zlepšeného	výsledku	hospodaření	629,37	ti.	Kč	v	Zá-	
	 kladní	škole	Velké	Poříčí,	okres	Náchod	za	rok	2007	do	fondu		
	 odměn	ve	výši	1	tis.	Kč	a	do	rezervního	fondu	ve	výši	628,37	tis.	Kč	

2/08/	3	 Odprodej	domu	čp.	94	/Stará	škola/	panu	Vladimíru	Pinkavovi		
	 za	cenu	500	tis.	Kč.	Podmínky	prodeje	s	ním	budou	projednány		
	 ve	stavební	komisi.	Pro	představení	svého	záměru	bude	pozván	
	 na	jednání	zastupitelstva.

2/08/	4	 Odprodej	pozemku	p.č.	1583/10	o	výměře	9	m2	panu	Václavu	
	 Ježkovi	

2/08/	5	 Schválení	 směnné	 smlouvy	 manželů	 Kůrových	 a	 městyse,		
	 poz.	parc.	č.	624/6	a	624/1

2/08/	6	 Prodej	 pozemku	 parc.	 č.	 624/25	 o	 výměře	 44	 m2	 manželům	
	 Brahovým	za	cenu	100,-	Kč/m2	

2/08/	7	 Záměr	 směny	 části	 pozemku	 pro	 účely	 schodiště	 a	 napojení		
	 na	 infrastrukturu	 na	 sídlišti	 Nad	 Svahem	 mezi	 dědici	 po		
	 p.	Pašťálkovi	ze	Žďárek	a	městysem	V.	Poříčí

2/08/	8	 Prodej	 zařízení	 kina	 –	 promítačky	 nelze	 rozdělit	 mezi	 dva		
	 zájemce	na	2	a	1,	proto	městys	přenechá	všechny	tři	kusy	panu	
	 Čadíkovi,	který	bude	v	Poříčí	za	promítačky	v	létě	4	dny	zdarma	
	 promítat

2/08/	9	 Odměny	zastupitelům	–	dle	předloženého	návrhu	od	1.	5.	2008

2/08/10	 Záměr	prodeje	18-ti	pozemků	na	novém	sídlišti	k	letišti	a	návrh	
	 nabídnout	pozemky	k	prodeji	v	prvním	kole	poříčským	občanům	

2/08/11	 Upravenou	 trasu	 pro	 cyklostezku	 letiště	 –	 Žďárky	 a	 odkup		
	 pozemků	v	ceně	33,-Kč/m2

2/08/12	 Příspěvek	 ve	 výši	 10	 000,-Kč	 na	 provoz	 cyklobusů	 Kladským	
	 pomezím	spol.	BRANKA,	o.p.s.,	která	je	nositelem	tohoto	projektu	

2/08/13	 Přijetí	 dotace	 ve	 výši	 108	 tis.	 Kč	 z	 POV	 Královéhradeckého		
	 kraje	pro	rok	2008	na	akci	Dotace	úroků	z	úvěru

Zastupitelstvo	neschvaluje:

2/08/14	 Žádost	 manželů	 Podolanových	 o	 odkup	 pozemku	 č.	 1496/1		
	 o	výměře	42	m2	(předzahrádka)

Zastupitelstvo	bere	na	vědomí:

2/08/15	 Nepřijde-li	 další	 zájemce	 o	 koupi	 domu	 Na	 Škvárovně	
	 čp.	249	s	nabídkou	vyšší	než	činí	nabídka	p.	Nováka	(600	000,-Kč),		
	 bude	tento	dům	prodán	panu	Novákovi.	Definitivně	rozhodne	
	 zastupitelstvo	o	vlastníkovi	na	svém	zasedání	v	červnu.

2/08/16	 Informaci	o	krocích,	které	jsou	činěny	při	přípravách	na	rekon-	
	 strukci	 Obecního	 domu	 –	 žádost	 o	 dotaci	 z	 ROP	 NUTS	 II,	
	 kontrolní	dny	u	generálního	projektanta	–	Oxgatexu,…

2/08/17	 Informaci	 o	 výběrovém	 řízení	 na	 dodavatele	 stavebních	 prací		
	 na	 víceúčelové	 hřiště	 u	 ZŠ	 –	 byla	 vybrána	 fa	 Phillip	 Praha,		
	 termín	dodání	prací	červen	až	srpen	2008

2/08/18	 Inf.	 o	 pokračujících	 přípravách	 na	 protipovodňových	 opatře-	
	 ních.	 Vše	 je	 na	 dobré	 cestě,	 ještě	 je	 třeba	 vyřešit	 problémy		
	 s	panem	Šimkem

2/08/19	 Inf.	 o	 získání	 grantu	 z	 Min.kultury	 ČR	 ve	 výši	 30	 000	 Kč	 na		
	 zakoupení	nového	počítačového	programu	do	knihovny

Ve	Velkém	Poříčí	dne	25.	4.	2008
Ing.	Josef	Král

starosta
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SBĚR  VELKOOBJEMOVÉHO  ODPADU

se uskuteční ve dnech 25. a 26. června
 (středa, čtvrtek)

v době  od 8.00 – 19.00 hodin
vedle hasičské zbrojnice ve Velkém Poříčí

Co bychom také měli vědět o nakládání s odpady

Zpráva	občanům	o	hospodaření	s	odpady	v	našem	městysi

Krajský	 úřad	 Královéhradeckého	 kraje	 ve	 spolupráci	 se	 společnostmi	
EKO-KOM	 a.s.,	 ASEKOL	 s.r.o.,	 EKOLAMP	 s.r.o.	 a	 ELEKTROWIN	 a.s.		
v	rámci	naplňování	cílů	POH	kraje	a	ve	snaze	motivovat	obce	ke	zvýšení	
účinnosti	odděleného	sběru	využitelných	a	nebezpečných	odpadů	vyhlašuje	
II.	ročník	soutěže	obcí	Královéhradeckého	kraje.

Nejprve	 se	podívejte,	 jak	 jsme	na	 tom	s	 tříděním	odpadů.	Nemůžeme	
uveřejnit	pořadí	ostatních	obcí,	protože	se	jedná	o	příliš	rozsáhlou	zprávu.	
Z	přehledu	jsme	proto	vytáhli	pouze	Velké	Poříčí.

Archiv výsledků za rok 2006

Název	obce Velké	Poříčí

Pořadí	papír 129

Pořadí	plast 217

Pořadí	sklo	bílé 320

Pořadí	sklo	barevné 169

Pořadí	nápojový	karton 320

Pořadí	nebezpečné	odpady 132

Pořadí	elektro 128

Celkové pořadí v kraji 119

Průběžné výsledky soutěže za rok 2007

Evidenční	číslo	
EKO-KOM 70/0623

Název	obce Městys
Velké	Poříčí

Okres Náchod

Počet	obyvatel 2358

Soutěžní	skupina
500	až		
5	000		

obyvatel

Výsledky	
třídění	
odpadů

Průběžné	pořadí	ve	
skupině	1.čtvrtletí 71

Průběžné	pořadí	ve	
skupině	2.čtvrtletí 36

Průběžné	pořadí	ve	
skupině	3.čtvrtletí 40

Průběžné	pořadí	ve	
skupině	4.čtvrtletí 42

Celkové	výsledky	
včetně		

hodnocení		
vedlejších	kritérií

Konečné	pořadí	ve	
skupině	roku	2007 23

Konečné	pořadí		
v	celém	kraji		
v	roce	2007

48

Naše	skupina	(500	-	5	000	obyvatel)	čítá	203	zapojených	obcí,	v	kraji	je	
celkem	362		všech	zúčastněných	obcí.

Jak	můžeme	vidět	v	uveřejněných	tabulkách,	občané	naší	obce	přistupují	
k	třídění	odpadů	stále	zodpovědněji.	Od	roku	2006	jsme	se	o	hodně	zlepšili.	
Prosím,	zamysleme	se.	

Nestálo	 by	 za	 to,	 třídit	 odpad	 ještě	 zodpovědněji?	 Vždyť	 správným	
separováním	šetříme	životní	prostředí	našich	dětí!	Nezapomínejme	na	to.

Soutěž o „Čistou obec“ 2008

Soutěž	se	vyhlašuje	na	období	od	1.	1.	2008	do	31.	12.	2008.
Soutěže	 se	 zúčastní	 obec,	 která	 je	 zapojena	 v	systému	 EKO-KOM,	

má	 smluvně	 zajištěný	 vztah	 s	kolektivním	 systémem	 nebo	 je	 zapojena	
do	 systému	 zpětného	 odběru	 elektrozařízení	 prostřednictvím	 svozové	
společnosti,	 která	 pro	 obec	 zajišťuje	 mobilní	 svoz	 a	 která	 do	 20.	 2.	 2009	
předloží	podklady,	ze	kterých	bude	možno	provést	vyhodnocení.	
Kritéria hodnocení soutěže

•	celková	výtěžnost	sběru	papíru,	plastů,	skla	a	nápojových	kartonů	
	 v	roce	2008	v	přepočtu	na	jednoho	obyvatele	obce	(kg/obyvatel/rok)	
•	celková	výtěžnost	sběru	nebezpečných	odpadů	v	roce	2008	v	přepočtu
	 na	jednoho	obyvatele	obce	(kg/obyvatel/rok)
•	celková	výtěžnost	zpětného	odběru	elektrozařízení	ve	skupinách	3,	4,		

	 a	7	(zajišťuje	kolektivní	systém	ASEKOL)	v	roce	2008	v	přepočtu	na
	 jednoho	obyvatele	obce	(kg	/obyvatel/rok)

Součástí	 moderního	 životního	 stylu	 je	 i	 správné	 nakládání	 s	odpadem.
Děkujeme,	 že	 třídíte	 odpad	 z	domácností	 a	 tím	 šetříte	 naše	 životní	
prostředí.

Úřad	městyse
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Navíc	 budou	 samostatně	 v	rámci	 zpětného	 odběru	 elektrozařízení	
vyhlášena	ve	všech	kategoriích	obcí	1.	místa	a	odměněna	takto:

Cena kolektivního systému ASEKOL 

•	obec	do	500	obyv.:	15	000	Kč	
•	obec	do	5000	obyv.:	30	000	Kč	
•	obec	nad	5000	obyv.:	45	000	Kč	
Ceny	 budou	 zástupcům	 obcí	 předány	 na	 slavnostním	 vyhlášení	

výsledků	soutěže.	Místo	a	čas	konání	ceremoniálu	budou	včas	oznámeny.	
Tyto	finanční	prostředky	budou	účelově	vázány	a	obec	je	může	použít	na	
úhradu	nákladů	spojených	s	oblastí	nakládání	s	odpady,	projektů	v	oblasti	
ochrany	 životního	 prostředí	 anebo	 k	 úhradě	 jiných	 nákladů	 vázaných		
k	těmto	oblastem.	

Organizátor	 soutěže	 si	 vymezuje	 právo	 na	 změnu	 podmínek	 soutěže,	
zrušení	soutěže	a	vyloučení	města	nebo	obce	v	případě	porušení	pravidel.	

		 	 	 	 	 	 	 	
	mstš

Hodnocení
Pro	 vyhodnocení	 výtěžnosti	 sběru	 papíru,	 plastů,	 skla	 a	 nápojových	

kartonů	 budou	 použita	 data	 ze	 systému	 společnosti	 EKO-KOM,	a.s.	
(poskytne	EKO-KOM,	obce	nezasílají).	Pro	vyhodnocení	výtěžnosti	sběru	
nebezpečných	odpadů	budou	použita	data	vedená	v	rámci	evidence	odpadů	
podle	 zákona	 o	 odpadech.	 Při	 vyhodnocení	 výtěžnosti	 zpětného	 odběru	
elektrozařízení	 bude	 provedeno	 porovnání	 s	evidencí	 provozovatelů	
kolektivního	 systému	 pro	 zpětný	 odběr	 elektrozařízení	 (ASEKOL,	 s.r.o.).	
Předaná	 data	 budou	 prověřována	 komisí	 jmenovanou	 vyhlašovatelem,	
Krajským	úřadem	Královéhradeckého	kraje.	
Poznámky k hodnocení

Do	celkového	výsledku	bude	započítán	samostatně:
•	výsledek	prvního	kritéria,	který	bude	stanoven	průměrem	dosažených	

	 pořadí	 v	jednotlivých	 kategoriích,	 přičemž	 kategorií	 se	 rozumí	
	 samostatné	vyhodnocení	výsledků	v	jednotlivé	komoditě	(papír,	plasty,	
	 sklo	bílé,	sklo	barevné,	nápojové	kartony)	

•	výsledek	druhého	kritéria,	který	bude	určen	ze	součtu	nebezpečných	
	 odpadů	

•	výsledek	třetího	kritéria	bude	stanoven	pořadím	podle	množství	zpětně	
	 odebraných	elektrozařízení	v	systému	Asekol	
Odměny	

Na	 základě	 výsledků	 jednotlivých	 kritérií	 uvedených	 v	části	 IV.	 a	 po	
vyhodnocení	dle	části	V.	budou	ve	všech	kategoriích	vyhlášena	první	 tři	
místa	a	odměněna	takto:

•	1.	místo	70	000.-	Kč	+	9	nádob*	na	tříděný	sběr	
•	2.	místo	35	000.-	Kč	+	6	nádob*	na	tříděný	sběr	
•	3.	místo	20	000.-	Kč	+	3	nádoby*	na	tříděný	sběr	
*Vítězné	 obce	 budou	 mít	 na	 výběr	 z	 nádob,	 které	 jsou	 poskytovány		

v	rámci	projektu	nádob

Odpady

Opět	 se	 šíří	 nešvar	 odkládání	 domovního	 odpadu,	 kde	 se	 dá.	 Např.		
u	 kontejnerů	 na	 tříděný	 odpad	 u	 firmy	 EKOS	 (bývalá	 Jednota)	 nějaký	
dobrák	 den	 co	 den	 ukládá	 vedle	 kontejnerů	 nepotřebnou	 veteš.	 Zřejmě	
vyklízí	půdu.	Po	troškách	a	nenápadně	se	zbavuje	nepotřebného.	Asi	mu	nic	
neříkají	vyhlášené	dny,	ve	kterých	se	velkoobjemový	a	nebezpečný	odpad	
sbírá.	Obecní	pracovníci	tedy	musí	každý	den	černou	skládku	likvidovat.	

Dotyčná	osoba	si	koleduje	o	pokutu.	Několik	tipů	máme,	tak	uvidíme.	
I	městská	policie	 se	na	 toto	zaměří.	Pomoci	můžete	ale	hlavně	vy,	 slušní	
občané.	Jestli	uvidíte	nekalost,	upozorněte	dotyčného,	že	to	není	správné.	
Není	to	udávání,	jen	upozornění	na	slušné	chování.

Dalším	problémem	je	přeplňování	nádob	na	tříděný	odpad.	Najdou	se	
jedinci,	kteří	jsou	schopni	jednorázově	naplnit	kontejner	fůrou	igelitu	nebo	
polystyrénu.	A	po	upozornění	se	 ještě	strašně	diví.	Stalo	se	u	kontejnerů	
na	 náměstí	 a	 dotyčným	 byl	 majitel	 domu	 na	 náměstí,	 v	jehož	 přízemí	 je	
prodejna.	

Naší	snahou	je	rozšířit	místa	pro	separovaný	odpad.	Nové	místo	vznikne	
u	 hasičské	 zbrojnice,	 některá	 místa	 posílíme	 o	 kontejnery.	 Problém	 je	
především	 v	plastech.	 Proto	 znovu	 nabádáme	 občany	 –	 sešlapávejte	 PET	
lahve	a	jiné	plasty.	Jde	jen	o	chvilku	a	nám	všem	hodně	pomůžete.	

	 	 	 	 	 	 	 	
J.	Král

Setkání Poříčí

Jako	každý	rok,	tak	i	letos	se	koná	setkání	měst,	obcí	a	městských	částí	
nesoucí	ve	svém	názvu	„Poříčí“.	V	roce	2008	byla	pořádáním	tohoto	setkání	
pověřena	 obec	 Královské	 Poříčí	 v	okrese	 Sokolov.	 Zde	 tato	 tradice	 před	
patnácti	lety	začínala.

Akce	se	uskuteční	v	sobotu	28.	června	2008.	Součástí	oficiálního	setkání	
představitelů	měst	a	obcí	bude	také	turnaj	ve	fotbale	a	bowlingu.

	 	 	 	 	 	 	 	
J.	Král

Rábův dům

Pan	 Pašťalka	 na	 jiném	 místě	 popisuje	 bourání	 čp.	 4	 –	 Rábova	 domu.	
Mnoho	občanů	se	ptá,	co	zde	bude.	Kolují	různé	informace,	které	však	jsou	
spíše	zbožným	přáním.

Zastupitelstvo	 odsouhlasilo	 odkoupení	 této	 nemovitosti	 s	přilehlými	
pozemky	od	státu.	Důvodem	je,	že	se	jedná	o	strategické	místo	pro	Velké	
Poříčí.	 Následně	 byla	 administrativně	 vyřízena	 a	 prakticky	 uskutečněna	
demolice	čp.	4	a	stodoly.	Prostor	je	nahrubo	srovnán.

Co	bude	následovat?	Nyní	naší	snahou	bude	terén	srovnat	tak,	aby	ho	bylo	
možné	udržovat.	Prozatím	se	zde	nic	stavět	nebude.	Naším	záměrem	je	tuto	
lokalitu	řešit	komplexně,	tzn.	vyřešit	dopravní	situaci	a	následně	určit,	co	
na	pozemcích	bude.	Za	tímto	účelem	jsme	navázali	spolupráci	s	Dopravní	
fakultou	 ČVUT	 Praha,	 která	 pro	 nás	 zpracuje	 studii	 dopravního	 řešení	
v	tomto	místě.	Naším	záměrem	je	zklidnění	dopravy	v	úseku	od	Škvárovny	
po	HZS.	Předmětem	studie	bude	vhodné	umístění	autobusových	zastávek,	
umístění	 bezpečnějších	 přechodů	 pro	 chodce	 apod.	 Tento	 úkol	 je	 však	
dlouhodobější,	protože	ho	budou	zpracovávat	studenti	fakulty.

Na	 pozemcích,	 které	 nebudou	 pro	 dopravní	 záležitosti	 využité,	 by	
mohlo	 v	budoucnu	 vzniknout	 např.	 parkoviště	 (pouze	 v	omezené	 části),	
dále	parčík.	Prostor	je	také	vhodný	uvažovat	jako	rezerva	pro	další	rozvoj	
bydlení	pro	seniory.	Populace	stárne	a	jistě	v	blízké	budoucnosti	toto	bude	
na	pořadu	dne.

Samozřejmě	tento	záměr	není	definitivní	a	my	očekáváme	i	Vaše	náměty	
k	využití	tohoto	„druhého	centra	Velkého	Poříčí“.

	 	 	 	 	 	 	 	
J.	Král

Kinematograf bratří Čadíků

Jistě	 si	 všichni	 pamatujete	 na	 dobu,	 kdy	 poříčské	 kino	 bylo	 vyhlášené	
v	širokém	 okolí.	 A	 mnozí	 si	 vzpomenou	 i	 na	 pojízdná	 kina,	 která	 v	létě	
zpestřovala	 program	 tisícům	 návštěvníků	 letních	 dovolených.	 Pojízdná	
kina	pod	hlavičkou	našeho	kina	brázdila	české	 i	moravské	kraje.	Ale	 jak	
šel	 čas,	 postupně	 přicházela	 nová	 technika,	 nejdříve	 videa,	 potom	 DVD,	
následně	domácí	kina,	stahování	filmů	z	internetu	atd.	Ve	velkých	městech	
vznikají	 multifunkční	 kina.	 A	 tak	 postupně	 zanikají	 venkovská	 kina		
a	s	nimi	i	kina	letní.	Tak	tomu	bylo	i	u	nás	ve	Velkém	Poříčí.

S	otázkou,	co	se	stávajícím	vybavením	našeho	kina,	jsme	se	zkontaktovali	
s	PaedDr.	Josefem	Čadíkem,	jehož	firma	už	roky	provozuje	Kinematograf	
bratří	 Čadíků.	 Objíždějí	 s	pojízdnými	 kiny	 česká	 i	 slovenská	 města.	

4



Dokonce	jsme	došli	k	tomu,	že	jsme	jim	kdysi	prodali	autobus,	který	oni	
renovovali	 a	 teď	 působí	 na	 Slovensku.	 Promítačky	 z	našeho	 kina,	 které	
jsou	dosud	provozuschopné	by	rád	využil	pro	tato	 letní	kina.	Nikdo	jiný	
nemá	o	tyto	stroje	zájem,	pouze	ještě	sběratelé.	Současná	modernější	kina	
přecházejí	na	novou	promítací	techniku.

Došlo	tedy	k	dohodě	a	pan	Čadík	nabídl,	že	by	mohl	kinematograf	zavítat	
i	do	Velkého	Poříčí.	Přijali	jsme	tuto	možnost,	a	tak	k	nám	Kinematograf	
bratří	Čadíků	přijede	a	bude	promítat	v	termínu	od	15.8	do	18.8.	2008.

Dovolte,	aby	se	vám	ještě	kinematograf	sám	představil:
Kinematograf	bratří	Čadíků	je	společnost	provozující	pojízdná	kina	po	

celé	České	a	Slovenské	republice.	Její	historie	sahá	až	do	roku	1992,	kdy	si	
bratři	 Čadíkovi	 koupili	 první	 maringotku	 a	 vyrazili	 na	 svou	 první	 pouť.	
Během	let	postupně	Kinematograf	rozšiřoval	své	aktivity,	zapojoval	se	do	
mnoha	 projektů,	 získal	 podporu	 mnoha	 významných	 osobností	 českého	
filmu	a	stal	se	součástí	mnoha	festivalů	a	kulturních	událostí	(Mezinárodní	
filmový	 festival	 Karlovy	 Vary,	 Febiofest,	 Finále	 Plzeň,	 FF	 dětských	 filmů	
ve	 Zlíně,	 Letní	 filmová	 škola	 Uherské	 Hradiště,	 MFF	 Bratislava,	 MFF	
Trenčianské	Teplice,	Hudební	festival	Bažant	Pohoda	atd.)

Kulturní	 přínos	 však	 není	 naším	 jediným	 cílem.	 Kinematograf	
na	 filmových	 projekcích	 v	ČR	 vybírá	 dobrovolné	 vstupné,	 které	 je	
každoročně	 věnováno	 na	 charitativní	 účely.	 Od	 roku	 1998	 jsme	 pro		
nadace	„Kapka	naděje“,	„Pomozte	dětem“,	„Archa	Chantal“,	„Akce	cihla“,	
„Dar	 Života“„Masarykův	 onkologický	 ústav“	 v	 Brně	 získali	 více	 než		
3	800	000,-	Kč.

Rádi	 bychom	 v	našem	 charitativním	 snažení	 pokračovali,	 také	 proto	
hodláme	 pro	 zdar	 promítání	 na	 Vašem	 náměstí	 udělat	 maximum.	 Letos	
podporujeme	 pražskou	 nemocnici	 Na	 Homolce,	 oddělení	 Lexellova	
gamanože.

Kinematograf	 z	vlastních	 zásob	 promítá	 jen	 české	 filmy,	 avšak	 pokud	
si	 objednáte	 a	 zakoupíte	 od	 distributorů	 jiný,	 vámi	 preferovaný	 snímek,	
rádi	 ho	 odpromítáme.	 S	touto	 formou	 spolupráce	 máme	 velice	 dobrou	
zkušenost.	Jsme	přesvědčeni,	že	by	k	obohacení	programu	přispěla	i	aktivní	
účast	některého	souboru	či	umělce	z	Vašeho	města,	nebo	regionu.

Doufáme,	 že	 se	 nám	 společnými	 silami	 podaří	 vytvořit	 pro	 Vaše	
spoluobčany	chvíle,	na	které	budou	rádi	vzpomínat	(konec	dopisu).

Vážení	 spoluobčané,	 zatrhněte	 si	 proto	 termín	 do	 svých	 kalendářů		
a	 těšme	se	opět	ve	Velkém	Poříčí	na	kino,	 i	když	v	tomto	případě	pouze	
letní.	O	podrobnostech	budete	informováni.

J.	Král
Vítání občánků

V	sobotu	19.	4.	2008	 jsme	přivítali	v	zasedací	místnosti	hasičské	zbro-
jnice	 nové	 občánky	 Velkého	 Poříčí.	 Pan	 starosta	 Ing.	 Josef	 Král	 přivítal		
a	obdaroval	drobnými	dárečky	7	holčiček	a		9	chlapců.

Eliška	Skalová	 13.	5.	2007
Tereza	Jílková	 2.	9.	2007
Vratislav	Vítek	 13.	9.	2007
Dana	Adamů	 3.	10.	2007
Matyáš	a	Tadeáš	Wihanovi	 17.	10.	2007
Nikolas	Köhler	 26.	10.	2007
Natálie	Kubcová	 21.	11.	2007
Maxim	Beneš	 30.	11.	2007
Natálie	Janková	 30.	11.	2007
Vojtěch	Linhart	 14.	12.	2007
Nela	Veigertová	 10.	1.	2008
Brian	Tůma	 15.	1.	2008
Antonín	Kubeček	 24.	1.	2008
Josef	Prouza	 8.	2.	2008
Sofie	Kebortová	 16.	2.	2008

Slavnostní	přivítání	proběhlo	za	hudebního	doprovodu	p.	Josefa	Vlacha	
a	 vystoupení	 dětí	 z	 MŠ	 Velké	 Poříčí	 pod	 vedením	 učitelek	 pí	 Baštové,	
pí	Tiché	a	pí	Novákové.

Našim	novým	občánkům	a	jejich	rodičům	přejeme	hodně	zdraví.

Školy v Městysi

Konec školního roku v naší mateřské škole.
	
Školní	rok	se	blíží	ke	svému	konci.	V	naší	mateřské	škole	nastává	období,	

které	mají	děti	nejraději.	Je	to	doba	výletů	a	loučení	s	těmi,	kteří	půjdou	po	
prázdninách	do	1.	třídy	ZŠ.

Náš	první	výlet	bude	do	Pekla.	Opečeme	si	vuřtíky	a	projdeme	krásným	
údolím	řeky	Metuje.

Dalším	výletem	bude	dobrodružná	cesta	vlakem	do	Adršpašských	skal.	
V	tom	 třetím	 a	 posledním	 pojedeme	 do	 Českého	 ráje,	 kde	 navštívíme	
Tomovy	parky	u	Turnova.

S	budoucími	 školáky	 se	 rozloučíme	 spaním	 v	MŠ.	 Čeká	 je	 večer		
u	 táboráku	 plný	 písniček,	 her	 a	 zábavy	 a	 v	neposlední	 řadě	 také	 stezka	
odvahy.	Pak	už	jen	spinkání	ve	spacáku,	ale	bez	maminky.	Ráno	snídaně,	
školičkové	vysvědčení	a	hurá	domů.

Přejeme	všem	hezké	prázdniny!
Radka	Nováková
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Zájezd do Anglie 10.-14.4.2008

Bylo	 10.	 dubna	 pár	 minut	 po	 9.	 hodině,	 když	 náš	 zájezdový	 autobus	
nastartoval	 motor	 a	 pomalu	 se	 rozjel	 směrem	 do	 Velké	 Británie.	 První	
zastávka	byla	v	České	Skalici,	kde	jsme	„nabrali“	zbytek	cestujících.	Cesta	
byla	zdlouhavá,	a	tak	se	není	čemu	divit,	že	jsme	všichni	uvítali	přestávku	
na	 oběd	 v	 západočeském	 městečku	 Stříbro.	 Ve	 francouzském	 přístavu	
Calais	 jsme	 se	 nalodili	 na	 trajekt	 a	 užívali	 si	 noční	 plavby	 po	 kanálu	
La	 Manche.	 Pro	 většinu	 z	 nás	 byl	 trajekt	 úplně	 nový	 zážitek,	 a	 tak	 jsme	
se	 kochali	 pohledy	 na	 ve	 tmě	 se	 vzdalující	 přístav	 ve	 Francii	 i	 poměrně	
luxusním	zařízením	lodi.

Hned	druhý	den	jsme	v	časných	ranních	hodinách	připluli	do	Doveru	
a	 pokračovali	 do	 Canterbury.	 V	 Londýně	 jsme	 stihli	 zhlédnout	 Tower	
Bridge,Whitehall,	Downing	Street,	Trafalgar	Square,	City	of	London	a	hrad	
Tower,	kde	jsou	uschovány	korunovační	klenoty.	Celí	utrmácení	a	nevyspalí	
z	 nepohodlného	 spaní	 v	 autobuse	 jsme	 dojeli	 ke	 svým	 „náhradním“	
rodinám.

Další	 dny	 nás	 čekala	 spousta	 nových	 věcí,	 prohlídka	 Windsor	 Castle,	
Etonu,	což	je	nejstarší	soukromá	chlapecká	škola	ve	Velké	Británii.		Studovali	
zde	 i	 synové	 princezny	 Diany	 a	 prince	 Charlese.	 Navštívili	 jsme	 hodně	
muzeí:	Natural	History	Museum,	Science	Museum,	Royal	War	Museum,	
Madame	Tussaud´s	Museum	(voskové	figuríny	a	dům	hrůzy),	ve	kterém	
jsme	ječeli	všichni,	bez	výjimky	holek	nebo	kluků).	Nádherný	Buckingham	
Palace,	Big	Ben,	neodolatelný	pohled	z	London	Eye	(Lodnýnské	oko)	a	bylo	
toho	ještě	spousty	a	spousty,	že	se	vše	snad	ani	nedá	popsat.

Získali	jsme	i	zkušenosti	osvojit	si	anglický	jazyk	v	praxi,	v	běžném	životě	
a	také	jsme	poznali	mravy	a	zvyky	britských	občanů.	Pobyt	v	rodinách	se	
však	nedá	popisovat	globálně,	někdo	byl	nadšený,	 jiný	byl	v	klidu	a	další	
zklamaný.	Přístup	náhradních	rodin	je	individuální,	stejně	jako	názory	nás,	
českých	dětí	ze	ZŠ	Velké	Poříčí.

Zpáteční	 cesta	 proběhla	 dobře.	 Všichni	 jsme	 totiž	 byli	 „uťapaní“		
a	nevyspalí,	takže	jsme	na	nějaké	dovádění	neměli	ani	pomyšlení.

A	jak	bych	zhodnotila	celou	akci?	Jednoznačně	kladně.	A	nebudu	sama.	
Zážitky	v	nás	zůstanou	po	celý	život	a	zkušenosti	s	anglickým	hovorovým	
jazykem	taktéž.	A	za	všechny,	kdo	jsme	jeli	do	Anglie,	bych	chtěla	poděkovat	
jak	vedení	školy,	které	umožnilo	naši	nepřítomnost	ve	vyučování,	tak	paní	
učitelce	Borsové	za	milý	a	zároveň	zodpovědný	přístup.	Ono	totiž	„vzít	si	na	
krk“	hromadu	dospívajících	dětí	může	být	i	o	nervy.....																														

V.Hamplová

Setkání středních polygrafických škol ve Velkém Poříčí

Ve	dne	2.	a	3.	dubna	byla	Střední	škola	propagační	tvorby	a	polygrafie	
Velké	Poříčí	hostitelem	setkání	středních	polygrafických	škol	z	celé	České	
republiky.	Do	Velkého	Poříčí	přijeli	ředitelé	a	učitelé	odborných	předmětů	
ze	 škol	 z	Olomouce,	 Brna	 Zlína,	 Rumburku,	 Prahy	 –	 Petrovic	 a	 Prahy	 –	
Hellichovy	ul.	Všechny	tyto	školy	jsou	organizovány,	včetně	Velkého	Poříčí,	
ve	 školské	 komisi	 Svazu	 polygrafických	 podnikatelů	 České	 republiky.	
Setkání	se	také	účastnil	prezident	svazu	pan	Ing.	Jan	Sochůrek.

V	programu	jednání	byla	prohlídka	školy	ve	Velkém	Poříčí	a	projednávání	
legislativních	opatření	plynoucích	ze	školského	zákona.	Zatím	co	si	zástupci	
škol	pochvalovali	vývoj	školy	ve	Velkém	Poříčí,		při	jednáních	o	legislativě	
se	 naopak	 vyjadřovali	 mnohdy	 kriticky.	 Rámcové	 vzdělávací	 programy,	
které	 jsou	produktem	ministerstva	a	 jejich	ústavů,	mají	nedostatky,	které	
je	 důležité	 odstranit.	 Proto	 bylo	 v	usnesení	 z	porady	 ve	 Velkém	 Poříčí	
pověření	 pro	 představitele	 svazu	 k	jednání	 o	 nápravě	 dokumentů	 na	
ministerstvu	školství.

Setkání	bylo	zpestřeno	výletem	na	Dobrošov,	odkud	zástupci	škol	zhlédli	
náš	region	„z	výšky“.	Závěrečnou	tečkou	jednání	byla	exkurze	do	výrobního	
závodu	tiskových	strojů	KBA	–	Grafitec	v	Dobrušce.

Rudolf	Volhejn			
		

Začínáme bilancovat školní rok

Školní	rok	se	přehoupl	do	posledních	měsíců,	kdy	se	pomalu	uzavírají	
žákovské	soutěže	a	olympiády	z	jednotlivých	předmětů.	Naši	žáci	si	vedli	
úspěšně,	 zúčastnili	 jsme	 se	 téměř	 všech	 nabízených	 olympiád	 a	 ve	 třech	
případech	jsme	postoupili	až	do	krajských	kol.

Anna	Vlachová	získala	2.místo	v	krajském	kole	Olympiády	v	anglickém	
jazyce,	 k	 vítězství	 jí	 chyběly	 jen	 2	 body.	 Zdatně	 si	 vedla	 i	 v	 Olympiádě		
v	českém	jazyce,	kde	z	celkového		počtu	15	účastníků	krajského	kola	obsadila	
5.místo.	Mužská	část	našich	žáků	byla	zastupována	Markem	Lokvencem,	
který	 se	 zaměřil	 na	 přírodní	 vědy	 –	 chemii	 a	 fyziku.V	 okresním	 kole	
Chemické	olympiády	se	umístil	z	18	soutěžících	na	7.příčce.	Ve	Fyzikální	
olympiádě	 postoupil	 do	 kraje,	 kde	 ho	 čeká	 32	 soupeřů.	 Za	 zmínku	 stojí		
i	2.místo	Nikoly	Koutové	v	okresním	kole	Olympiády	v	anglickém	jazyce.	
Výsledky	našich	žáků	jsou	o	to	cennější,	že	své	znalosti	poměřují	nejen	se	
svými	vrstevníky	na		základních	školách,	ale	i	se	studenty	gymnázií.

V	 polovině	 dubna	 se	 naši	 žáci	 8.	 a	 9.tříd	 měli	 možnost	 podívat	 do	
Velké	 Británie.	 Zájezd	 organizovala	 cestovní	 kancelář	 Redok	 Svitavy		
a	průvodcovské	služby	poskytl	pan	Andres.

Možnosti	cestování	využilo	13	rodin,	péče	o	děti	se	ujala	Bc.Borsová.	Bylo	
příjemné	slyšet,	že	se	děti	umějí	chovat	a	zájezd	se	vydařil.	Viz	příspěvek	
Venduly	z	8.třídy.

Mgr.	Jana	Vitverová
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Sekačky trávy opět na scéně
Znovu	a	znovu	mnozí	občané	Velkého	Poříčí	porušují	nepsaný	zákon,	

že	v	neděli	se	má	dle	možností	dodržovat	klid.	To	znamená	nepoužívat	více	
či	méně	řvoucí	sekačky,	motorové	kosy	či	jiná	zařízení	na	sečení	trávy.

Rámusu	si	užijeme	celý	týden,	nemůžeme	to	opravdu	v	neděli	dodržovat?	
Vždyť	neděle	je	od	slova	nedělat.	

Sousedé,	buďme	k	sobě	ohleduplnější.



Spolky

Junák  hlásí

15. letní tábor „ Na Zlatém Potoce „
Tábor	je	určen	pro	děvčata	a	chlapce,	kteří	mají	rádi	dobrodružství		a	pobyt		
v	přírodě.	
Termín	konání:	29.6.	–	12.7.	2008
Místo:	Lhota	–	Podbřezí	/	podhůří	Orlických	hor	/
Cena	za	pobyt:	1	800,-	Kč	pro	registrované	

																							1	200,-	Kč	pro	ostatní	
Další	údaje	a	přihlášky	jsou	k	dispozici	na	Úřadě	městyse	Velké	Poříčí	

u	 pí	 Šimkové.	 Případné	 další	 dotazy	 na	 telefonním	 čísle	 491481421.	 Pro	
zájemce	 jsou	 k	dispozici	 letáčky	 se	 základními	 údaji	 o	 táboře	 v	základní	
škole.	 Setkání	 přihlášených	 dětí	 a	 jejich	 rodičů	 s	vedoucími	 tábora	
plánujeme	na	první	polovinu	měsíce	června	do	budovy	základní	školy.	

Žádáme	 o	 předání	 vyplněných	 přihlášek	 nejpozději	 do	 10.	 června,	
abychom	mohli	případná	neobsazená	místa	nabídnout	dětem	ze	základní	
školy	 v	Hronově	 a	 učinit	 další	 kroky	 ke	 zdárnému	 zajištění	 tábora.	
Všichni	účastníci	 tábora	 (včetně	nečlenů	 Junáka)	 jsou	pojištěni	Generali		
Pojišťovnou	a.s.
Pochod „Doubenus „

9.	ročník	pochodu	na	Boušín	a	do	Ratibořic	se	 tradičně	uskutečnil	na		
1.	 Májový	 den.	 Trasu	 pochodu	 jsme	 museli	 trochu	 změnit,	 protože	
Boušínská	 lávka	 je	 stržená.	Přesto	 jsme	zdrávi	došli.	Nevadil	 ani	májový	
deštík,	 který	 	 nás	 v	první	 	 části	 pochodu	 trochu	 zkrápěl.	 Nakonec	 jsme	
došli	do	cíle	pochodu	Ratibořic,	kde	jsme	se	občerstvili	a	pokochali	krásou	
krajiny.	To	jsme	již	měli		v	nohách	20	km.	Příjemně	unavené	a	plné	dojmů	
nás	unášel	vlak	z	České	Skalice	do	našich	domovů.	Příštímu	10.	jubilejnímu	
pochodu		zdar.
Dětské odpoledne

Po	zdařilé	loňské	akci	bychom	chtěli	také	letos	uspořádat	pro	naše	děti	
hezké	odpoledne	plné	her,	soutěží	a	dalších	zábavných	akcí.	Akci	bychom		
zase	 rádi	 uspořádali	 v	areálu	 hasičské	 zbrojnice.	 Celou	 věc	 je	 však	 třeba		
ještě	 projednat	 se	 zástupci	 hasičů	 a	 vedením	 obce,	 které	 akci	 finančně		
dotovalo.	Termín	bude	upřesněn	a	akce	bude	plakátována.	

Sbor dobrovolných hasičů

Sbor	dobrovolných	hasičů	děkuje	všem	občanům	městyse	Velké	Poříčí	
za	pomoc	při	sběru	železného	šrotu.	Děkujeme	také	za	hojnou	návštěvu	při	
tradičním	pálení	čarodějnic.	V	sobotu	10.5.2008	 se	naši	hasiči	 zúčastnili	
120.	 výročí	 založení	 požárního	 sboru	 na	 Lipím.	 Při	 této	 příležitosti	
se	 konala	 soutěž	 v	 požárním	 útoku,	 kde	 náš	 sbor	 skončil	 na	 10.místě.	
Fotogalerii	z	pálení	čarodějnic	a	120.	výročí	najdete	na	webových	stránkách		
http://www.velkeporici.cz/hasici.

Roman	Fiedler

Včelaři v Malé Čermné

V	sobotu	 26.	 dubna	 2008	 se	 sešli	 opět	 včelaři	 z	příhraničních	 okresů	
Polska	a	Česka.	Již	přes	15	let	se	uskutečňují	tato	setkání,	na	kterých	dochází	
k	výměně	 poznatků,	 které	 jsou	 z	oblasti	 chovu	 včel,	 hlavně	 v	současné	
době,	kdy	 jsou	včelstva	ohrožena	nemocemi,	např.	morem	včelího	plodu	
a	varroázy	destruktor.

Letošní	setkání	bylo	mimořádné	v	tom,	že	včelaři	z	Polska	s	sebou	přivezli	
dechovou	 kapelu	 z	Vambeřic,	 řízenou	 přítelem	 včelařem	 Kurpielem.	
A	 tak	 setkání	 ukázalo,	 že	 nezáleží	 na	 národnosti	 včelařů,	 ale	 na	 jejich	
charakterových	vlastnostech.	 Je	vidět,	 že	mají	dobré	poznatky	 jak	včelaři	
v	Polsku,	tak	i	u	nás.	Problémy	máme	stejné.	Za	příjemné	setkání	děkujeme	
včelařům	z	Polska,	především	př.	Bartíkovi,	Dobrovskému,	Šatkovskému,	
Polákovi	a	ostatním	členům	setkání	z	Polska.	Věříme,	že	setkání	bude	opět	
v	příštím	roce.

Včelaři	z	Náchodska

Klub seniorů

Senior	klub,	jak	jsme	již	avizovali	v	Poříčském	zpravodaji	v	dubnu	2008,	
obnoví	svoji	činnost	letos	v	září.	Přesné	datum	bude	ještě	včas	zveřejněno.	
Zahájení	se	ujme	pan	Pašťalka	povídáním	o	vzniku	a	historii	Velkého	Poříčí.	
Poté	 každý,	 kdo	 bude	 mít	 zájem,	 může	 nahlédnout	 do	 kroniky	 městyse.	
Také	 bychom	 se	 rádi	 dozvěděli,	 jaký	 program	 by	 se	 vám	 líbil,	 co	 by	 vás	
zajímalo,	pokud	to	bude	v	našich	silách,	pokusíme	se	to	zařídit.

V	říjnu	se	sejdeme	u	podzimního	aranžování.	Zkušená	aranžérka	nám	
ukáže,	jak	z	obyčejných	materiálů	můžeme	ozdobit	byt	a	zájemcům	poradí,	
jak	vytvořit	různé	ozdoby	na	dušičky.

V	 listopadu	 se	 dozvíme	 něco	 o	 méně	 známých	 spisovatelích	 našeho	
kraje.

V	prosinci	nám	mistr	odborného	výcviku	hotelové	školy	poví	o	pečení	
cukroví,	pečiva	a	o	úskalích	pečení	vánoček.

Rok	2008	ukončíme	přátelským	posezením	s	občerstvením	a	sestavíme	
společně	program	setkání	na	rok	2009	podle	Vašich	přání.

V	příštím	zpravodaji	upřesníme	datum	a	čas	prvního	setkání,	které	bude	
současně	pozváním.	Budeme	se	těšit	na	setkání	s	Vámi	!

	
Manželé	Bartošovi	a	T.	Thérová

Akce uskutečněné

Poříčské toulky

4.	ročník	a	zase	rekord.	Prvního	ročníku	v	roce	2005	se	zúčastnilo	celkem	
29	turistů.	Tehdy	v	září	nám	vůbec	nepřálo	počasí.	Druhý	ročník	20.5.2006	
absolvovalo	již	165	účastníků.	V	roce	2007	jsme	zvolili	nový	termín,	a	to	
8.	květen.	 Je	státní	svátek,	 lidé	mají	volno.	Vyplatilo	se	 to,	na	start	přišlo	
celkem	317	turistů,	z	toho	200	cyklistů	a	117	pěšáků.

Proto	jsme	tento	termín	zachovali	a	vyplatilo	se	to.	Soboty	a	neděle	jsou	
totiž	v	květnu	dost	obsazené	ostatními	akcemi.	Uvidíme,	až	8.	květen	vyjde	
na	sobotu.	To	bude	v	roce	2010.

A	 nyní	 k	poslednímu	 ročníku,	 který	 se	 konal	 8.	 května	 2008.	 Po	
zkušenostech	 z	roku	 2007	 jsme	 byli	 více	 připraveni.	 Sušenky	 na	 startu,	
klobásky,	diplomy,	itineráře	tras	–	všeho	bylo	akorát.

Několik	faktů.	Letošního	ročníků	se	zúčastnilo:

Pěší:	 10	km	 	 46	účastníků
	 15	km	 	 103	účastníci
	 20	km	 	 29	účastníků
	 	 	 celkem	178	pěších

Cyklisté:	 20	km	 	 64	účastníci
	 30	km	 	 49	účastníků
	 40	km	 	 136	účastníků
	 60	km	 	 66	účastníků
	 	 	 celkem	315	cyklistů

Celkem	 se	 tedy	 zúčastnilo	 4.	 ročníku	 Poříčských	 toulek	 493	 účastníci.	
Nejmladším	účastníkem	byl	Jakub	Rak	narozený	v	roce	2007.

Nejstarším	cyklistou	byl	opět	pan	Karel	Kulovaný,	stálý	účastník	toulek,	
který	ve	svých	80ti	letech	absolvoval	nejdelší	trasu	na	kole	–	60	km.	

Vůbec	nejstarším	účastníkem	byl	pan	Bohumil	Thám,	který	v	82	letech	
ušel	15	km.	Klobouk	dolů	před	oběma	pány.

Poříčských	 toulek	 se	 zúčastnilo	 i	 několik	 pejsků	 –	 nejmenší	 Evelínka	
z	pantoflíčku	paní	Jiřiny	Vlachové.

Letošnímu	ročníku	přálo	počasí,	v	cíli	bylo	perfektní	občerstvení	v	podání	
našich	dobrovolných	hasičů.	Mnohým	turistům	se	dlouho	nechtělo	domů.	

Věříme,	že	se	všem	zúčastněným	akce	líbila,	na	drobné	nedostatky	rychle	
zapomeneme,	 pro	 příští	 ročník	 se	 z	nich	 poučíme.	 Mrzí	 nás	 jedna	 věc,	
odhazování	 odpadků	 účastníky	 toulek.	 Obaly	 od	 Marylek	 byly	 po	 trase,	
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hlavně	na	začátku.	Předpokládá	se,	že	turisté	mají	k	přírodě	kladný	vztah.	
Dalším	 nedostatkem	 byla	 nepřipravenost	 personálu	 v	Jestřebí	 boudě	 na	
Pasekách.	 Nečekali	 takovou	 návštěvu.	 Příště	 budou	 restaurační	 zařízení	
lépe	informována.

Někteří	účastníci	byli	 také	svědky	manifestace	čili	oslavy	výročí	konce		
II.	 SV	 na	 Odolově.	 Podle	 vyjádření	 některých,	 velice	 „pěkné“	 zpestření.	
Vždyť	sovětskou	hymnu	nebo	internacionálu	už	dlouho	neslyšeli.

Všichni	pořadatelé	děkují	všem	účastníkům	letošních	Poříčských	toulek	
a	těší	se	na	všechny	8.	května	2009	při	5.	ročníku.

	 	 	 	 	 J.	Král

Na startu – studování trasy

Na startu – přihlášky

Stoupání do Maternice

Béda Šefc zjišťuje, jak vůbec chutná voda

Sjezd k Odolovu

Občerstvení na Pasekách

Zřejmě voda chutná, zajímavé zjištění
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Kontrola u restaurace v Chlívcích

Konečně cíl, zasloužená odměna

Připravené diplomy

V cíli s úsměvem

Čarodějnice

Jako	každý	rok,	 tak	 i	 letos	 jsme	30.	dubna	slavili	Čarodějnice.	Občané	
se	 sešli	 v	hojném	 počtu,	 počasí	 přálo.	 Nejprve	 byl	 zapálen	 malý	 oheň		
a	mohly	se	opékat	špekáčky	(foto	1).	Po	setmění	se	naši	dobrovolní	hasiči	
ujali	zapálení	ohně	velkého.	Příprava	hromady	větví	jim	zabrala	několik	dnů.	
Napoprvé	se	jim	podpálení	nějak	nedařilo	(foto	2).	Bude	to	asi	tím,	že	hasiči	
jsou	přece	od	toho,	aby	ohně	hasili	a	ne	zakládali.	Nakonec	se	vše	zdařilo		
a	oheň	rozzářil	celý	prostor	u	zbrojnice	(foto	3).		

Po	celý	večer	se	mohli	přítomní	bavit	u	dobrého	jídla	a	pití.	Všem	moc	
chutnala	kuřátka	a	klobásky	od	našich	hasičů.

Děti	mezitím	využily	náš	skatepark,	aby	se	bavily	po	svém.	Na	malých	
koloběžkách	 a	 jiných	 jezdítkách	 se	 neohroženě	 spouštěly	 z	menších	
překážek.	 Vše	 sledovali	 a	 jistili	 jejich	 rodiče.	 A	 že	 jsou	 některé	 překážky	
příliš	velké?	Nevadí.	Sjedeme	to	po	zadku.	Kalhoty	sice	nebudou	nejčistší,	
ale	to	nevadí	(foto	4	-	na	úvodní	straně).	

Všem	dětem	se	tento	večer	líbil.	Nestálo	by	za	to	„řádění“	na	skateparku	
zopakovat?	Ten	přece	patří	všem.	Rodiče,	zkuste	popřemýšlet	a	navrhněte	
na	úřadu	městyse	řešení.

J.	Král
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Oslava Dne matek

Kulturní	komise	při	úřadu	městyse	uspořádala	pro	seniorky	z	Velkého	
Poříčí	malou	oslavu	jejich	svátku.	Tentokrát	jsme	se	všichni	sešli	již	o	týden	
dříve,	 tedy	 v	pátek	 2.	 dubna.	 Tento	 termín	 jsme	 zvolili,	 protože	 oblíbení	
manželé	Langerovi,	kteří	nám	již	několikátým	rokem	setkání	zpestřují	svoji	
hudbou,	neměli	později	volno.	

Paní	učitelky	z	mateřské	školy	opět	s	dětmi	nacvičily	krásné	vystoupení,	
které	 jsme	 se	 zájmem	 sledovali.	 Děti	 přišly	 v	 doprovodu	 svých	 rodičů	
i	přesto,	že	byla	MŠ	tento	den	zavřena	a	většina	rodičů	měla	dovolenou.	
Vystoupení	mělo	velký	úspěch.	Děkujeme	za	něj	tímto	všem	zúčastněným.

Po	vystoupení	našich	nejmenších	došlo	na	přání	babičkám	a	na	rozdání	
papírových	kytiček,	které	vyrobily	pro	změnu	děti	ze	 třetí	a	páté	A	 třídy	
naší	základní	školy.	Kytičky	všechny	potěšily.

Dále	následovalo	občerstvení	a	volná	zábava	při	příjemné	hudbě.	Nálada	
byla	výborná,	tance	bylo	dost	až	do	devíti	hodin	večer,	kdy	jsme	se	pomalu	
všichni	rozcházeli	do	svých	domovů.

	mstš

Zájezd seniorů

Městys	 Velké	 Poříčí	 pořádá	 již	 několik	 let	 pro	 své	 seniory	 nejen	
předvánoční	setkání		a	posezení	ke	Dni	matek,	ale	také	výlety.	Tyto	výlety	
jsou	 připraveny	 s	 ohledem	 na	 různý	 věk	 účastníků	 tak,	 aby	 pro	 ně	 byly	
příjemné	a	pohodové.	A	 lidé	 to	oceňují.	Mnozí	by	si	na	klasické	zájezdy	
už	netroufli.

Letošní	 výlet	 v	 pátek	 16.května	 mířil	 na	 Kuks.	 Celý	 objekt	 hospitá-
lu	 se	 sochami	 Matyáše	 Bernarda	 Brauna,	 kaple	 i	 lékárny	 je	 umístěn		
v	 krásné	 krajině	 a	 už	 zdálky	 vypadá	 impozantně.	 Takže	 schody,	 kterých	
tam	není	zrovna	málo,	všichni	výletníci	překonali	bez	problémů.	Prohlídka	
s	vtipnou	a	příjemnou	průvodkyní	hospitálem,	lapidáriem	a	lékárnou	byla	
za	odměnu.	Kdo	chtěl,	mohl	se	jít	podívat	do	hrobky	rodiny	Šporků,	která	
je	jen	krátce	zpřístupněna	návštěvníkům.

Další	 zastávkou	 byly	 lázně	 Velichovky,	 kde	 byl	 pro	 seniory	 připraven	
oběd	s	kávou	a	zákuskem.	Prohlédli	si	rozkvetlý	 lázeňský	park.	Odtud	je	
autobus	dovezl	do	Josefova,	kde	byla	objednána	prohlídka	pevnosti.	Také	
zde	měli	štěstí	na	průvodce.	V	Josefově	žije	celý	život	a	pevnosti	jsou	jeho	
srdeční	záležitostí.	Dokázal	o	nich	vyprávět	velice	poutavě.

Zpátky	 domů	 se	 všichni	 vraceli	 příjemně	 unaveni	 s	 krásnými	 zážitky.	
Myslím,	že	všichni	byli	velice	vděční	Mgr.	Nataše	Šancové,	místostarostce,	
která	celý	výlet	zorganizovala	a	také	zabezpečovala.

Táňa	Thérová
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I mladí jsou někdy příkladem

Když	si	člověk	představí,	co	práce	předchází	tomu	než	se	vytiskne	a	vydá	
Poříčský	zpravodaj,	tak	je	všem	aktérům	velice	vděčný.	Tím	více	pak	zabolí	
pohled	na	odložený	a	nechci	říci	přímo	odhozený	výtisk.	Přece	dobře	víme,	
co	lidí	u	nás	Zpravodaj	se	zájmem	čte,	přespolní	ho	dostávají	poštou	a	ti	
moderní	hltají	 stránky	přes	 internet.	A	že	by	měl	někdo	k	tomu	našemu	
Zpravodaji	 jiný	 než	 pěkný	 vztah,	 tomu	 se	 nechce	 ani	 věřit.	 Tak	 se	 mně	
skutečně	 ulevilo,	 když	 jsem	 se	 dočkal	 přece	 jen	 příkladného	 pozitivního	
přístupu.

Opojné	jaro	je	tady	a	lavičky	lákají	k	rozjímání.	Také	na	té	naší	dva	mladí	
rozjímali	 a	 vedle	 nich	 ležel	 čerstvý	 zelený	 výtisk	 Zpravodaje.	 Rozjímání	
vrcholilo,	poněvadž	přijel	autobus	a	nastal	ruch.	Mládí	nastupovalo,	a	i	když	
byla	dvojice	zdánlivě	ve	zcela	jiných	sférách,	potěšilo	mě,	že	se	ten	odložený	
výtisk	dostal	včas	do	batůžku.	Nezůstal	na	lavičce	a	neupadl	v	zapomenutí		
i	přes	ten	intenzivní	vliv	rozkvétajícího	jara.	Vida,	ti	mladí	jsou	někdy	svým	
chováním	příkladem,	k	naší	nemalé	radosti,	i	některým	starším	občanům.

	 	 	 	 	 	 	 	
Pašťalka	Josef,	sen.

Něco o kronikách

V	 antické	 době	 se	 děje	 zaznamenávaly	 ve	 starém	 Egyptě	 na	 papyru,	
později	 v	 Řecku	 a	 Římě	 na	 pergamenu,	 nejstarší	 národní	 záznamy	 jsou	
Kristiánova	legenda	o	sv.	Václavu	a	Ludmile	z	10.	stol.,	Kosmova	kronika	
Čechů	kolem	r.	1125	a	kronika	Dalimilova	ze	14.	stol.(ve	verších).

Jsou	to	rukopisná	díla	bohatě	zdobená,	jedinečné	hodnoty,	vypovídající		
o	životě	dávných	předků.	Z	mladší	doby	známe	nařízení	o	vedení	pamětních	
knih,	které	vydalo	tehdy	sousední	Bavorsko	v	r.	1829.	V	Čechách	vydal	toto	
nařízení	nejvyšší	purkrabí,	hrabě	Chotek	v	r.	1835	s	tím,	že	od	r.	1836	musí	
města,	městyse	a	 trhové	obce	v	 rámci	 farních	úřadů	vést	pamětní	knihy.	
Tyto	mají	zachycovat	události	místního	charakteru,	vzácné	návštěvy,	živelné	
pohromy,	zvyky	a	obyčeje	obyvatel,	dále	křtiny,	svatby	i	úmrtí.	Celostátní	
dění	 jen	ve	vztahu	k	místu.	Psát	se	mělo	tehdy	 	 jen	německy	nebo	latin-
sky.	Vedle	městských	a	farních	kronik	nejpočetnější	skupinu	tvořily	školní	
kroniky.	 Po	 vzniku	 samostatného	 státu	 28.října	 1918	 byl	 schválen	 zákon	
č.80/1920	Sb.	o	pamětních	knihách	obecních	a	nařízení	vlády	Republiky	
československé	 č.211/1921	 Sb.-první	 metodická	 pomůcka	 pro	 kronikáře.	
Kronikář	měl	zpracovat	zeměpisný	a	historický	obraz	obce	a	potom	teprve	
zapisovat	události	v	obci.	Důraz	se	kladl	na	pravdivost	zápisu.

Léta	1938	a	1948	přinesla	do	kronikářské	praxe	další	komplikace.	S	nás-
tupem	nacismu	a	poté	komunismu	utrpěla	zejména	pravdivost	a	věrnost	
zápisu.	Některé	záznamy	byly	zničeny.

Obecní	i	školní	kroniky	naší	obce	jsou	z	19.	a	20.	stol.,	starší	jsou	uloženy	
v	Zámrsku,	mladší	v	archivu	na	Vysokově.	Naši	občané	je	mohli	zhlédnout	
u	příležitosti	setkání	rodáků	v	r.	2002.

To	je	krátce	k	historii	kronikářství	v	rámci	tohoto	článku	asi	všechno.
První	 kroniku	 naší	 obce	 o	 novodobé	 historii	 ve	 spojitosti	 s	 osamo-	

statněnímVelkého	Poříčí	od	Hronova	 jsem	založil	a	napsal	 sám	–	pojed-
nal	jsem	stručně	o	událostech	r.	1968-69	a	o	procesu	osamostatnění	až	do	
prvních	novodobých	svobodných	voleb	zastupitelstva	obce	v	r.	1990.	Kniha	
je	 vázaná,	 zápis	 jsem	 provedl	 propisovací	 tužkou	 v	rozsahu	 7	 listů	 ruko-
pisu	a	p.	Šulitka,	jako	tehdejší	starosta	obce,	tam	přidal	titulní	list.	Dále	je	
tato	kniha	využívána	i	jako	pamětní	kniha	pro	zápisy	návštěv	významných		
osobností	v	naší	obci.		

Pak	byla	několik	let	pauza	a	poté	se	funkce	kronikáře	ujal	p.	Josef	Pašťalka	
a	následně	p.	Jiří	Šulitka.	Za	jejich	práci	jim	patří	poděkování.	Nyní	jsem	byl	
městysem	požádán,	abych	tuto	práci	zase	vykonával.	Jsem	v	obci	rodákem,	
narodil	 jsem	se	v	domě,	kde	bydlím	a	obec	znám	od	svého	dětství.	Dění	
v	naší	 obci,	 dnes	 zase	 městysi,	 mně	 nikdy	 nebylo	 lhostejné.	 Zasloužil	
jsem	 se	 o	 osamostatnění	 naší	 obce	 od	 Hronova.	 Po	 osamostatnění	 jsem	
byl	členem	obecní	rady	(12	let)	a	zastupitelstva(16	let)	a	stále	jsem	členem	
finančního	výboru	městyse.	Znám	dobře	starostu,	místostarostku	a	většinu	
současných	zastupitelů	a	předpokládám,	že	naše	spolupráce	bude	dobrá.	To	
je	pro	činnost	kronikáře	velmi	důležité.	Proto	jsem	funkci	kronikáře	přijal.	

Co by tomu asi řekla rozšafná hospodyně Suková

Popisná	čísla	domů	od	1	do	65	nás	vedou	nejen	k	zamyšlení	nad	dobou	
dávno	minulou,	ale	i	k	určité	nostalgii.	Vznikla	při	prvním	číslování		domů	
za	vlády	Marie	Terezie	a	jen	těžko	se	smiřujeme	s	tím,	že	původní	objekty	
pomalu	 mizí.	 Některá	 ta	 historická	 čísla	 sice	 zůstávají,	 ale	 na	 domech	
z	posledních	 let.	 To	 již	 nejsou	 ani	 hospodářské	 usedlosti	 ani	 roubenky	
chalupníků,	 ale	 zpravidla	 moderní	 rodinné	 domky.	 Při	 prvním	 číslování	
mělo	 Velké	 Poříčí	 celkem	 65	 objektů.	 Na	 první	 pohled	 je	 vidět,	 jakým	
rychlým	rozvojem	jsme	prošli.	

Představme	 si,	 že	 v	roce	 1771	 byl	 na	 pravém	 břehu	 Metuje	 pouze	
statek	 s	čp.	 1	 (dnešní	 Térův),	 dále	 Čepelkův	 statek	 s	čp.	 2,	 objekt	 dnešní	
Staročeské	 hospůdky	 s	čp.	 3	 (to	 bylo	 dříve	 také	 hospodářství)	 a	 dnešní	
Rábovi	s	čp.	4.	Řídká	zástavba	pokračovala	i	dále.	Čepelkův	statek	zmizel	
již	před	léty	a	v	dubnu	došlo		na	Rábovi.	Právě	do	tohoto	objektu	se	pustila	
fa	EKOS	se	svojí	těžkou	technikou,	aby	se	toto	podružné	centrum	občanské	
vybavenosti	ozdravilo.	Nedivme	se,	že	jakkoliv	je	to	prospěšné,	jsou	lidé	–	
pamětníci,	kterým	je	i	smutno.	Ano,	tady	hospodařila	rozšafná	hospodyně	
Suková	a	její	čeledín	František	Klimeš.	U	hospodářství	byla	hospoda,	která	
prosperovala	zejména	proto,	že	hospodyně	byla	výborná	kuchařka.	Proto	
měla	stále	dost	hostů	a	lidé	k	ní	rádi	chodili	i	na	výpomoc	při	zemědělských	
pracích.

Po	 návratu	 jejího	 zetě	 ze	 Slovenska	 v	kritickém	 období	 po	 roce	 1938,	
kde	léta	sloužil	jako	četnický	strážmistr,	došlo	k	nástavbě	objektu	o	jedno	
patro	a	vznikl	tak	pěkný	rodinný	dům.	Postupně	pak	docházelo	k	útlumu	
zemědělské	 činnosti	 i	 hostinského	 provozu.	 Staří	 již	 neměli	 dostatek	 sil		
a	synové	nového	hospodáře	Rába	založili	zcela	novou	existenci.	Na	bývalých	
polnostech	v	Rábově	dole	tak	časem	vyrostla	zahrádkářská	kolonie.	Stavení	
samo	postupně	zesmutnělo	a	zachovalo	se	jen	to	historické	číslo	4.	Včas	byla	
přemístěna	pamětní	deska,	svědčící	o	revoluční	statečnosti	Josefa	Rezka	ze	
dne	7.	května	1945.	Dnes	je	na	průčelí	vzorně	udržovaného	objektu	Střední	
školy	propagační	tvorby	a	polygrafie	–	dříve	SPŠT.

Přípravy	 na	 demolici	 historického	 objektu	 čp.	 4	 byly	 zdlouhavé,	
ale	 přesto	 začaly	 již	 v	roce	 2007.	 Bylo	 nutno	 vyřešit	 majetkové	 vztahy		
a	hlavně	sehnat	potřebné	statisíce.	Již	to	vypadalo	dost	beznadějně.	Dokonce	
se	okolo	trafiky	šeptalo	s	určitou	ironií,	že	to	snad	má	být	zachováno	jako	
památka.	 Veřejnost	 však	 nebyla	 zklamaná,	 dočkala	 se.	 Iniciativa	 byla	 na	
straně	 Úřadu	 městyse	 Velké	 Poříčí.	 4.	 dubna	 nastoupila	 těžká	 technika	
fy	 EKOS	 a	 pak	 jsme	 jen	 sledovali,	 co	 dokáže	 mistrovsky	 řízený	 kolos.	
S	úklidem	 dřeva	 pomáhali	 občané.	 Hory	 vybouraného	 zdiva	 odvážely	
Tatry	a	14.	dubna	demolice	 skončila.	 Ještě	chvilku	potrvá	úprava	 terénu,		
i	to	bude	něco	stát,	ale	dočkali	jsme	se	a	zase	se	dočkáme.

	 	 	 	 	 	 	 	
Pašťalka	Josef,	sen.

Historie
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Do	 této	 funkce	 jsem	 byl	 ustanoven	 při	 jednání	 Zastupitelstva	 městyse		
V.	Poříčí	dne	25.	2.	2008,	jako	pokračovatel	p.	Šulitky.	Tak	jsem	se	zase	po	
l8ti	letech	vrátil	k	tomu,	co	jsem	tenkrát	začal.	

Pro	seznámení	s	prací	kronikáře,	souvisejícími	předpisy	a	metodikou,	jsem	
se	zúčastnil	5.	a	6.	5.	dvoudenního	semináře	v	Pardubicích.	Mimo	přednášek	
jsme	navštívili	i	Státní	okresní	archiv.	Zde	jsme	se	učili	mimo	jiné	také	číst	
staré	texty	psané	kurzivou-	např.	účet	z	r.	1644	za	opravu	valů	nebo	polokur-
zivou-	např.	urbář	z	r.	1682	(stav	a	popis	panství	a	zámku	JMC	Pardubice).	
Při	té	příležitosti	jsem	poznal	i	staré	centrum	Pardubic,	které	je	velmi	hez-
ké	a	malebné,	včetně	zámku	a	přilehlého	parku.	Připojuji	kresbu:	Pohled		
z	parku	na	štíty	domů	Pernštýnského	náměstí	se	zelenou	věží.		

A	také	něco	z	našeho	městyse
V	měsíci	 dubnu	 jsme	 přišli	 o	 čp.	 4,	 dům	 Rábových,	 který	 byl	 zbořen		

a	 odklizen.	 Dům	 seniorů	 tak	 může	 rozšířit	 zahradu	 a	 městys	 získá	 další	
prostor	třeba	pro	veřejnou	zeleň.	V	připojené	kresbě	 je	zachycena	podo-
ba	 této	 budovy	 před	 	 vybouráním	 a	 již	 bez	 stodoly,	 která	 byla	 zbourána	
v	minulém	roce.	Kdysi	tu	bývala	i	jedna	z	četných	poříčských	hospod.

Ve	Velkém	Poříčí	dne	14.	05.	2008
Václav	Cvejn

kronikář

Rozhledny v Kladském pomezí

V	poslední	době	při	opětovném	rozmachu	turistiky	se	do	popředí	dostává	
také	výstavba	rozhleden.	Česká	republika	je	v	tomto	směru	na	prvním	místě	
v	Evropě.	Rozhledny	se	nejvíce	stavěly	na	konci	19.	a	na	počátku	20.	století.	
Dodnes	můžeme	obdivovat	kamenné	rozhledny	po	celé	republice.	Mnohé	
jsou	 architektonickým	 skvostem	 a	 také	 mnohé	 slouží	 turistům	 doposud.	
Vzpomeňme	na	překrásný	pořad	v	České	 televizi	o	 rozhlednách,	kterým	
provázel	nezapomenutelným	způsobem	Luděk	Munzar.

V	blízkém	 okolí	 v	současné	 době	 můžeme	 navštívit	 např.	 rozhledny	
na	 Dobrošově,	na	 vrchu	 Žaltman	v	Jestřebích	horách,	 na	 Ruprechtickém	
špičáku	(nejvyšší	hora	náchodského	okresu).

Ani	 v	 Kladském	 pomezí	
nechceme	zůstat	stranou.	Pod	
patronací	společnosti	Branka,	
která	se	stará	o	cestovní	ruch	
v	 Kladském	 pomezí,	 uzrál	
projekt	výstavby	4	rozhleden.	
První	 bude	 na	 vrcholu	 Čáp		
u	 Bischofsteinu,	 druhá	 vyro-
ste	na	kopci	ve	Vysoké	Srbské,	
třetí	na	Barunčině	vyhlídce	na	
Hořičkách	a	konečně	čtvrtá	se	
vyšplhá	k	nebesům	rozhledna	
na	Slavíkově.

A	 právě	 rozhledna	 na	
Slavíkově	 u	 bunkru	 se	 byto-	
stně	dotýká	 i	Velkého	Poříčí.	
Její	 umístění	 sice	 není	 na	
katastru	 Velkého	 Poříčí,	 ale	
mohla	 by	 se	 stát	 cílem	 vy-
cházek	Poříčáků.	Od	vlakové	
zastávky	 kolem	 internátu		
u	 Krausů	 a	 zahrádek	 je	 to	
jenom	 kousek.	 Následně	 by	
mohla	 vzniknout	 nově	
značená	turistická	cesta	právě	
od	 rozhledny	 ze	 Studýnek	
(Slavíkov).	 Zde	 prochází		
v	současnosti	červeně	značená	
trasa	 –	 Jiráskova	 cesta	 z	Ná-
choda	do	Hronova.	Nová	tra-
sa	 by	 vedla	 dolů	 do	 Velkého	
Poříčí,	 kolem	 zastávky	 přes	
náměstí	a	dále	na	letiště.	Odtud	by	pokračovala	do	Žďárek	a	dále	třeba	do	
Polska.	Když	si	to	uvědomíme,	ve	Velkém	Poříčí	nemáme	žádnou	turisticky	
značenou	trasu.	Snad	se	nám	to	podaří	napravit.

Rozhledny	budou	dřevěné	s	ocelovým	schodištěm	a	všechny	budou	mít	
určitý	stejný	prvek.	Projektuje	je	Ing.	Olšina,	který	je	mimo	jiné	autorem	
rozhleden	na	Litomyšlsku.

Výstavba	 je	 podmíněna	 úspěchem	 při	 získání	 dotace	 z	Evropských	
fondů.	V	současné	době	je	příprava	ve	fázi	stavebních	povolení.	Přes	určité	
problémy	věříme,	že	první	rozhledny	by	měly	vyrůst	již	v	příštím	roce.

	 	 	 	 	 	 	 	
J.	Král

Pohled z místa, kde bude plošina rozhledny
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Nechte své auto doma a pojeďte na výlet 
do Kladského pomezí

Obecně	prospěšná	společnost	Branka	 již	čtvrtým	rokem	realizuje	pro-
jekt	Cyklobusy	Kladským	pomezím	za	podpory	Královéhradeckého	kraje		
a	měst	vyskytujících	se	na	trase	cyklobusu.	

Každý	 víkend	 a	 o	 svátcích	 vás	 od	 17.	 5.	 do	 28.	 9.	 2008	 s	 vaším	 jízd-
ním	kolem,	nebo	dáte-li	přednost	pěší	turistice,	s	batohem	a	pohorkami,	
cyklobus	dopraví		do	překrásných	míst	regionu	Kladské	pomezí	-	do	srdce	
Adršpašsko	–	teplických	skal,	Stolových	hor	k	našim	polským	sousedům,	
nebo	na	Pomezní	boudy	v	Krkonoších.	Vystoupit	či	nastoupit	lze	kdekoli	
na	 trase.	 Možností	 k	výletům	 se	 nabízí	 nepřeberné	 množství.	 Cyklobusu	
můžete	využít	i	k	návratu	zpět	domů.

V	letošním	roce	je	připraveno	několik	novinek.	
Na	 Broumovsku	 je	 rozšířena	 nabídka	 o	 spoj	 přes	 příhraniční	 oblast		

a	 rekreační	 centrum	 Karlów	 na	 polském	 území	 do	 oblasti	 Broumovska.	
Krásným	zážitkem	je		výšlap	na	Hejšovinu		(Szeliniec	Wielki,	919	m	n.	m.	)	
odkud	je		neopakovatelný	výhled	na	broumovskou	kotlinu.	

Druhá	 novinka	 se	 týká	 provozu	 linky	 z	 oblasti	 Hradce	 Králové	 přes	
Jaroměř,	Českou	Skalici,	Náchod,	Hronov,	Polici	n.	Metují,	Teplice,	Adršpach,		
Trutnov	až	na	Pomezní	Boudy	v	Krkonoších.	Po	této	trase	bude	cyklobus	
jezdit	nejen	o	víkendech	a	svátcích,	ale	v	době	od	7.7.	do	8.	8.	2008	každý	
den.

Díky	návaznosti	na	dopravní	spoje	firmy	Orlobus	pak	mohou	zájemci	
zamířit	nejen	po	Kladském	pomezí,	ale	i	do	Orlických	hor.

Cestujícím	budou	v	cyklobusech	k	dispozici	propagační	a	informační	ma-
teriály.	Doporučujeme	použít	cykloturistickou	mapu	„Kladským	pomezím	
na	 kole	 i	pěšky“	 nebo	 Orientační	 mapu	 cyklotras	 KČT	 k	dostání	
v	informačních	centrech.

Více	informací	včetně	jízdních	řádů	na	www.kladskepomezi.cz

Marcela	Štěpánková
Branka,	o.p.s.	
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	Saar	Gummi	Czech,	s.r.o.,	54941	Červený	Kostelec,	www.sgc.cz,	www.saargummi.com	

Saar Gummi Czech posiluje postavení významného 
zaměstnavatele na Náchodsku

Když	v	roce	2005	našla	společnost	Saar	Gummi	Czech	z	Červeného	
Kostelce	prostory	pro	rozšíření	výroby	ve	Velkém	Poříčí,	začínala	zde	
přibližně	 se	 třemi	desítkami	zaměstnanců.	Na	začátku	 letošního	roku	
pracovalo	ve	Velkém	Poříčí	170	pracovníků	a	nová	výroba	těsnicích	dílů	
pro	Opel	Insignia,	nástupce	stávajícího	modelu	Vectra,	a	dále	zahájení	
dodávek	do	automobilky	AvtoGaz	-	Nižnij	Novgorod	v	Ruské	federaci	
zvýší	počet	zaměstnanců	na	téměř	200.	Společnosti	se	přitom	podařilo	
zajistit	další	významné	projekty,	které	si	vyžádají	přijetí	dalších	nových	
zaměstnanců	koncem	příštího	roku.		

SGC	dodává	těsnicí	systémy	pro	pohyblivé	díly	karoserií	a	výrobky	
z	lisované	technické	pryže	automobilkám	v	Evropě,	USA	i	Asii.	Výrobky	
společnosti	naleznete	v	automobilech	značek	Opel,	VW,	ŠKODA,	Mer-
cedes	a	nově	i	AUDI	a	BMW.	V	Červeném	Kostelci	a	ve	Velkém	Poříčí	
zaměstnává	firma	přes	600		pracovníků.	Zároveň	SGC	poskytuje	práci	
necelé	stovce	zaměstnanců	náchodské	společnosti	Amulet	–	chráněné	
dílny,	 jejíž	pracovníci	se	změněnou	pracovní	schopností	provádějí	ze-
jména	dokončovací	operace	u	lisovaných	dílů.
	 	 	 Ing.	Jan	Tichý
	 	 	 generální	ředitel
	 	 	 tel.	491	467	411
	 	 	 tichy@sgc.cz
Kontakt:
Petr	Liška,	PR	SGC,	m.	777	176	620

POZVÁNKA

	 Na akci vycházka (vyjížďka) na trase
 Malá Čermná – Pstrązna (Stroužný) – Žďárky,
 která se koná v sobotu dne 7. června 2008.

Hlavním	průvodcem	bude	pan	Manfred	Beneš,	rodák	ze	Stroužného		
a	aktivní	člen	KČT.	Je	připraveno	několik	možností	(tras)	vycházky.	

Definitivní	program	se	dohodne	na	místě	podle	převažujícího	zájmu	
účastníků.	Sraz	je	v	Malé	Čermné	u	bývalého	hraničního	přechodu	
v	10	hod.	Odtud	budou	účastníci	přepraveni	na	Stroužný,	kde	bude	

u	„Kalvínky“	oficiální	zahájení	v	10.30	hod.	Zdatnější	turisté	či	
cyklisté	se	mohou	připojit	přímo	ve	Stroužném.	Návrat	z	vycházky	

se	předpokládá	individuální	nebo	je	možno	se	nechat	přepravit	zpět	
do	Malé	Čermné.	Uvádíme	proto	i	příjezd	a	odjezd	pravidelné	au-
tobusové	dopravy.	Sobotní	autobusový	spoj	přijíždí	z	Hronova	do	

Malé	Čermné	v	9.50	hod.	(odjezd	z	Hronova	v	9.25	hod.).	Odpoledne	
odjíždí	pravidelná	linka	z	Malé	Čermné	do	Hronova	ve	14.10	a	18.10	

hod.	(odjezd	ze	Žďárek	ve	14.17	a	18.17	hod.).	Hlavní	náplní	vycházky	
je	možnost	seznámit	se	s	lokalitami	a	trasami,	které	se	nám	otevřely	

díky	tzv.	Schengenu,	potěšit	se	z	krásné	přírody	a	dozvědět	se	některé	
zajímavosti	z	historie.	

SRDEČNĚ	ZVEME.
Více	informací	najdete	na	stránkách	sdružení	Pumpa

www.pumpa-malacermna.cz
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Jiří Smutný

KAMENICKÉ  PRÁCE

Tel.	603	173	075

Pozvánka:

ČSCH	Hronov	Vás	zve	na	

HRONOVSKOU VýSTAVU KRÁLÍKů,
	která	se	koná	ve	dnech	18.	a	19.	července	2008.	

Soutěží	se	o	putovní	pohár.	Máte	možnost	zakoupení	
králíků	i	posezení	s	přáteli	při	chutném	občerstvení.

Těší	se	na	Vás	chovatelé.
B.	Balcar

Rozpis služeb stomatologické lékařské služby první pomoci 
oblasti Náchod na rok 2008

Ordinační	hodiny:	sobota,	neděle	8	-	12	hodin

	 7.	6.	a	8.	6.	 MUDr. Vladimír Semerák,	Denisovo	náb.	665,
	 	 Náchod
	14.	6.	a	15.	6.	 MUDr. Jana Šnajdrová	
  MUDr. Jan Šnajdr,	Náchodská	čp.548,	V.	Poříčí
	21.	6.	a	22.	6.	 MUDr. Jana  Šnajdrová,	Náchodská	čp.	548,	V.	Poříčí
	28.	6.	a	29.	6.	 MUDr. Jana Šťovíčková,	Denisovo	náb.	665,	Náchod
	 5.	7.	 MUDr. Helena Ansorgová,	Sokolská	317,Č.	Kostelec
	 6.	7.	 MUDr. Alena Zdražilová,	Denisovo	náb.	665,	Náchod
	12.	7.	a	13.	7.	 MUDr. Jana Vaňková,	ul.	Manž.	Burdychových	325
	 	 Červený	Kostelec
	 19.	7.	a	20.	7	 MUDr. Alois Vejmola,	Palackého	20,	Náchod
	26.	7.	a	27.	7.	 MUDr. Ivana Vejmolová,	Náchodská		čp.	548,	V.	Poříčí
	 2.	8.	a	3.	8.	 MUDr. Eva Vinterová,	Denisovo		nábřeží	665,
	 	 Náchod
	 9.	8.	 MUDr. Jarmila Vokůrková,	Větrník		720,	Č.	Kostelec
	 10.	8.	 MUDr. Božena Rysnarová,	
	 	 ul.	Manž.	Burdychových	325,	Červený	Kostelec
	16.	8.	a	17.	8.	 MUDr. Alena Zdražilová,	Denisovo	nábřeží	665,
	 	 Náchod
	23.	8.	a	24.	8.	 MUDr. Helena Ansorgová,	Sokolská	317,	Č.	Kostelec
	30.	8.	a	31.	8.	 MUDr. František Balský,	Komenského	319,		Náchod
	 6.	9.	a	7.9	 MUDr. Juraj Beseda,	Komenského	48,	N.	M.	n.	M.
	13.	9.	a	14.	9.	 MUDr. Renata Čábelková,	ul.	z	Poděbrad	937,
	 	 Hronov
	20.	9.	a	21.	9.	 MUDr. Blanka Grumlichová,	Reisova		677,	Náchod
	27.	9.	a	28.	9.	 MUDr. Blanka Hulánová,	Náchodská	145	
	 	 (Stavostroj),	Nové	Město	nad	Metují
	4.	10.	a	5.	10.	 MUDr. Milan Hýbl,	Hálkova	367,	Náchod

Orlíkovské přeháňky 2008
Plachtaři ze čtyř států EU letos bojovali především s počasím. 

V	sobotu	24.	5.	skončil	VII.	ročník	„Orlíkovských	přeháněk“.
Letošní	již	tradiční	závody	postihla	zatím	největší	nepřízeň	počasí	v	jejich	
historii	 a	32	účastníků	z	Česka,	Polska,	Německa	a	Rakouska	po	většině	
času	smutně	hledělo	na	zamračenou	oblohu,	ze	které	vydatně	lilo.	Za	těchto	
podmínek	 bylo	 možno	 vyhlásit	 pouze	 dva	 letové	 dny,	 dvě	 disciplíny	 na	
uzavřených	tratích.	První	–	18.	5.	byl	přelet	na	trati	V.	Poříčí	–	Královecký	
Špičák	–	Szczytna	–	Úpice	–	V.	Poříčí	 (110	km),	nemohla	být	bodována,	
protože	 se	 pro	 zhoršující	 počasí	 nepodařilo	 nikomu	 trať	 uletět.	 Druhý	
letový	 den	 byl	 po	 deštivém	 týdnu	 v	 sobotu	 24.	 5.,	 kdy	 se	 letělo	 na	 trati		
V.	Poříčí	–	Úpice	–	N.	Město	n.	Met.-	Hořice	–	V.	Poříčí	(112	km).	Tuto	
trať	v	proměnlivých	podmínkách	uletělo	10	závodníků	ze	startovního	pole.	
Disciplína	byla	bodována	a	tím	vyhlášeno	pořadí	 i	v	 letošních	závodech.	
Starosta	Ing.	J.	Král	s	ředitelem	závodů	P.	Jiráskem	proto	mohli	blahopřát	
na	 stupních	 vítězů	 shodou	 okolností	 závodníkům,	 kteří	 již	 v	 minulých	
ročnících	jednou	zvítězili.	Letos	bylo	„na	bedně“	toto	pořadí:

1.	Miroslav	Štěpán	/	Orlík	VT	116	 Aeroklub	Žamberk
2.	Michal	Janda	/	Orlík	VT	116	 Aeroklub	Broumov
3.	Wolf-Dietr	Keutterling	/	Foka	 Aeroklub	Müncheberg-Eggersdorf

Z	 domácích	 se	 nejlépe	 umístil	 Bohouš	 Říkal	 na	 Orlíku	 16	 na	 6.	 místě.	
Večerní	„hangar-party“	byla	tradičně	srdečná	a	závodníci	nás	ubezpečili,	
že	naše	soutěž	i	zdejší	kraj	mají	stále	jejich	přízeň.

V	Hronově	25.	5.	2008	Ing.	Marek



Upozornění:
Příští číslo Poříčského zpravodaje vyjde až 1. října 2008.

Zpravodaj	je	zhotovován	v	rámci	odborné	výuky	žáků	Střední	školy	propagační	tvorby	a	polygrafie	ve	Velkém	Poříčí,	a	tak	není	možné	technicky	
zajistit	výrobu	o	prázdninách.V	rámci	možností	městyse	se	Vám	budeme	snažit	poskytnout	důležité	informace	jinou	formou	–	letáky,	plakáty.

Redakce	PZ

Poříčský zpravodaj vydává městys Velké Poříčí, Náměstí 561, 549 32 Velké Poříčí,
IČO 654451, pod evid. č. MK ČR E 14490

Příspěvky zasílejte nejpozději do 10.dne měsíce před datem vydání.
Výtisk zdarma.

E-mail: velke.porici@tiscali.cz
www.velkeporici.cz

Tato tiskovina byla zhotovena v rámci odborné výuky žáků Střední školy propagační tvorby a polygrafie ve Velkém Poříčí.

HLAVNÍ SPONZOŘI

MĚSTYS VELKÉ POŘÍČÍ • HAŠPL, a.s. VELKÉ POŘÍČÍ • RADIO MAGIC NÁCHOD

Tělovýchovná jednota Velké Poříčí, oddíl kopané

pořádá V SOBOTU 14. ČERVNA 2008 oslavu

80.VÝROČÍ
KOPANÉ VE VELKÉM POŘÍČÍ

Program:
Fotbalový stadion Velké Poříčí

9.00  - 11.00 hod. Starší přípravky :  TJ Velké Poříčí - Slavoj Teplice nad M.
13.00  - 14.30 hod. Starší žáci :  TJ Velké Poříčí - Slavoj Teplice nad M.
14.30  - 15.00 hod. Vystoupení mažoretek z Náchoda
15.00  - 17.15 hod. Utkání mužů

TJ VELKÉ POŘÍČÍ - Internacionálové ČR
V širším kádru klubu fotbalových internacionálů České republiky jsou mimo dlaších např. František Veselý, Karel 
Jarolím, Zdeněk Nehoda, Ivan Hašek, Jozef Chovanec, Radek Drulák, Jiří Němec, Antonín Panenka, Ladislav Vízek, 

Jan Berger, Karol Dobiáš, Miroslav Kadlec, Václav Němeček, Martin Frýdek, Ivo Knoflíček, Petr Rada.

17.15 - 17.45 hod.    autogramiáda členů mužstva Internacionálů ČR

Areál u hasičské zbrojnice
18.00 - 19.00 hod.    Exhibice špičkových bikerů na skateparku
19.00 - 24.00 hod.    Taneční zábava - skupina PRIMA JAM
23.00 hod.       Překvapení večera

Po celý den bohaté občerstvení na stadionu i u hasičské zbrojnice. Vstupné celodenní, dospělí 50 Kč, děti a důchodci 20 Kč.
Srdečně zvou pořadatelé


